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40 rokov od vydania
apoštolskej
konštitúcie Ut sit

Svätý Ján Pavol II 28. novembra
1982 ustanovil Opus Dei za
osobnú prelatúru apoštolskou
konštitúciou "Ut sit", ktorú 19.
marca 1983 dostal blahoslavený
Álvaro del Portillo (vtedy prvý
prelát Opus Dei).

28.11.2023

V roku 2022 pápež František upravil
články V a VI konštitúcie Ut Sit
prostredníctvom Motu proprio Ad
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charisma tuendum (14. júla 2022) a
potvrdil podstatné aspekty tejto
apoštolskej konštitúcie.

Pri príležitosti tohto výročia
ponúkame niektoré z odpovedí
Mons. Fernanda Ocáriza v
niekoľkých nedávnych novinových
rozhovoroch, ktoré sa týkali motu
proprio Ad charisma tuendum a
následnej revízie Stanov Opus Dei.

Vieme, že v spolupráci s
Dikastériom pre klérus sa začala
práca na príprave návrhu na
úpravu Stanov pre Svätého Otca.
Ako prežívate tieto chvíle?

Snažíme sa nasledovať rozhodnutia
Svätého Otca s úprimnou synovskou
poslušnosťou a s túžbou - ako
pripomenul sám pápež František -
aby slúžili na posilnenie podstatných
aspektov Opus Dei, ktoré sú
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obsiahnuté v jeho charizme. O to
som výslovne prosil vo viacerých
posolstvách adresovaných ľuďom z
Opus Dei: aby sme boli veľmi
jednotní práve v tejto úprimnej
poslušnosti podľa príkladu svätého
Josemaríu a jeho prvých dvoch
nástupcov. Je to Duch Svätý, ktorý
vedie Cirkev. Aj preto sú to časy,
ktoré treba prežiť v pokoji a
vyrovnanosti.

(Agentúra Ecclesia, Portugalsko, 19.
10. 2023)

Bude sa môcť zmeniť vzťah laikov
k Dielu? Bude si musieť toto
"špecifické povolanie" nájsť v
Cirkvi svoj vlastný teologicko-
kánonický status?

V Cirkvi je na prvom mieste život a
až potom norma: inými slovami,



povedané slovami pápeža Františka,
skutočnosť je nadradená myšlienke.

V srdci svätého Josemaríu Boh zasial
semeno posolstva. Akého posolstva?
Posolstva o znovuobjavení hodnoty
povolania bežného života veriacich:
Boh zveril mužom a ženám božskú
úlohu budovať svet (rodinu, štvrť,
prácu, pokrok, umenie, zábavu) ako
Božie deti v Ježišovi Kristovi.

V rámci zakladateľského vnuknutia
bolo potrebné toto posolstvo hlásať a
žiť v konkrétnom duchu, a to s
pomocou inštitúcie Opus Dei. A táto
inštitúcia bola od začiatku a s
rastúcim rozvojom v priebehu času
rodinou v Božom ľude, zloženou zo
žien a mužov, laikov a kňazov, s
jednotou povolania, formácie a
ducha, s pôsobením, ktoré dopĺňalo a
nekonkurovalo pôsobeniu diecéz a
farností, pričom jej laickí členovia
zostávali plne verní svojim diecézam
a farnostiam. Preto táto skutočnosť



predchádza kanonickému rámcu a je
zmyslom existencie Opus Dei.

(Agentúra Ecclesia, Portugalsko, 19.
10. 2023)

Zdá sa, že toto opatrenie [motu
proprio] ruší špecifickosť Diela v
Katolíckej cirkvi, je to tak?

Dovoľte mi láskavo nesúhlasiť.
Špecifickosť Opus Dei spočíva skôr v
jeho charizme alebo duchu, než v
jeho "právnom oblečení". Jeho
jadrom je univerzálne povolanie k
svätosti prostredníctvom práce a
bežnej reality života. Pápež v
dokumente Ad charisma tuendum
označuje toto posolstvo za "dar
Ducha, ktorý dostal svätý Josemaría",
teda za charizmu. 

Opakujem: toto je skutočne
relevantné špecifikum. V skutočnosti



pápež František týmto motu proprio
potvrdzuje bulu Ut sit, ktorou Ján
Pavol II. ustanovil Opus Dei za 
prelatúru: modifikuje dva
akcidentálne aspekty a potvrdzuje
esenciálnu charizmu.

Pre Opus Dei je charakteristická črta
taká obyčajná, ako je práca: význam
práce ako miesta stretnutia s Bohom,
či už v Silicon Valley alebo na
predmestí Kinšasy, či už pracuje ako
rušňovodič v madridskom metre
alebo ako učiteľ v škole na okraji
ktorejkoľvek metropoly.

Opus Dei nechce byť v Cirkvi
výnimkou. Jej právne návrhy hľadali
formulu, ktorá by najlepšie
vyhovovala realite laikov, ktorí chcú
prostredníctvom povolania a s
pastoračnou starostlivosťou kňazov
nasledovať Krista v oblasti rodiny,
práce, spoločnosti, atď. v rámci
svojich miestnych cirkví. To, že
doteraz bola jedinou osobnou
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prelatúrou, sa možno vnímalo ako
niečo "výnimočné", ale určite to tak
nie je: naopak, myslím si, že by bolo
veľmi dobré, keby existovali aj iné
osobné prelatúry, ktoré by prispeli k
evanjelizácii mnohých oblastí, ktoré
zvlášť potrebujú kresťanského ducha.

(Z rozhovoru poskytnutého pre El
País Semanal, 27. 8. 2023)

Niektorí členovia prelatúry
vyjadrili v médiách a na
sociálnych sieťach svoje otázky a
obavy z tejto záležitosti.
Rozumiete týmto vyjadreniam,
najmä tým, ktoré hovoria o útoku?
Neobávate sa, že niektorí ľudia
využívajú Opus Dei na
podnecovanie opozície voči
pontifikátu?

Je pochopiteľné, že sa objavujú
otázky, pochybnosti a obavy, a to aj



kvôli niektorým interpretáciám,
ktoré boli zverejnené, vo svetskom
kľúči, akoby išlo o otázku "získania
alebo straty moci", čo v Cirkvi nemá
zmysel.

Vo svojom prvom liste ako prelát som
napísal: " Zväčšovať vzájomné
uznanie medzi veriacimi Cirkvi a
medzi najrozmanitejšími skupinami,
ktoré môžu existovať, je súčasťou
nášho poslania vo veľkej rodine
Božích synov a dcér". A citoval som
vetu zakladateľa: "Hlavným
apoštolátom, ktorý máme my
kresťania vykonávať vo svete,
najlepším svedectvom viery, je
prispievať k atmosfére autentickej
lásky v Cirkvi".

V tejto súvislosti som si občas
spomenul na príklad, ktorý som
kedysi videl vo vtedajšom
kardinálovi Ratzingerovi, ktorého
láska k Cirkvi a k pápežovi, silná a
založená na viere, presahovala
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emócie. V citlivej chvíli pre jednotu
Cirkvi, ktorú vtedy niektorí
ohrozovali, som ho počul z hĺbky
srdca povedať: "Ako si môžete
neuvedomiť, že bez pápeža nie ste
nič!"

(Agentúra Ecclesia, Portugalsko, 19.
10. 2023)

Niektorí v tom vidia odstránenie
privilégia, istú degradáciu a gesto
progresívnejšej Cirkvi voči
konzervatívnejšiemu svetu. Zo
starého konfliktu medzi jezuitmi a
Opus Dei.

Pápež František dostal podobnú
otázku a poukázal na to, že ide o
svetskú interpretáciu, ktorá nesúvisí
s náboženským rozmerom. Myslím
si, že príliš často sa objavuje
tendencia čítať realitu z hľadiska
moci a polarizácie, pričom skupiny



stoja proti sebe a nerozumejú si. V
Cirkvi by však mala prevládať logika
služby a spolupráce. Všetci veslujeme
na jednej lodi, sme otvorení pomoci,
aby sme sa zlepšili.

Pokiaľ ide o starý konflikt, ktorý
spomínate, môžem vám osobne
povedať, že som bývalým študentom
jezuitskej školy v Madride a som
veľmi vďačný za formáciu a príklad,
ktorý som dostal od jezuitov.

(Z rozhovoru poskytnutého denníku 
El País Semanal, 27. 8. 2023)

Aký je návrh Stanov, ktoré ste
predložili pápežovi, a ako ste
pracovali na tejto otázke? Čo sa
odteraz zmení?

V apríli sme mali v Ríme generálny
kongres Opus Dei, na ktorom sme v
súlade s výslovnou požiadavkou



pápeža vypracovali návrh na úpravu
Stanov, ktorý sme predložili Svätej
stolici. Pri tejto úlohe sme sa riadili
dvoma základnými kritériami:
vernosťou charizme svätého
Josemaríu a priľnutím k vôli
vyjadrenej Svätým Otcom. Ako pápež
žiadal v motu proprio, snažili sme sa
jasnejšie vyjadriť charizmatický
rozmer Opus Dei, ktorý sa prežíva a
uskutočňuje v spoločenstve s
miestnymi cirkvami a s biskupmi,
ktorí im predsedajú. Je však na Svätej
stolici, aby tieto zmeny schválila a
promulgovala, preto je logické, že
nepridávam ďalšie podrobnosti.

(Z rozhovoru poskytnutého pre El
País Semanal, 27. 8. 2023)

Môže tento moment pomôcť
obnoviť pôvodnú charizmu, ktorú
navrhol svätý Josemaría Escrivá?



Nejde o jej obnovenie, pretože nie je
niečím, čo sa stratilo alebo narušilo,
ale o jej prehĺbenie a pokračovanie v
úsilí žiť ju verne. V tomto zmysle
dúfame, že odpovieme na výzvu
Svätého Otca: starať sa o charizmu
Opus Dei, aby sme ju vedeli preniesť
do budúcnosti s rovnakou sviežosťou,
s akou nám ju odovzdal svätý
Josemaría. To znamená, aby sme sa
viac angažovali v "šírení povolania k
svätosti vo svete prostredníctvom
posväcovania práce a rodinných a
spoločenských záväzkov" (Motu
proprio Ad charisma tuendum).

(Agentúra Ecclesia, Portugalsko, 19.
10. 2023)

Ako interpretovali zmenu spojenia
so Svätou stolicou, ktorú pápež
zavádza prostredníctvom motu
proprio Ad charisma tuendum?



Pápež ubezpečuje, že chce, aby sa
autorita "zakladala viac na
charizme ako na hierarchickej
autorite".

Charizma a hierarchia sa v Cirkvi
navzájom dopĺňajú, nie sú to dva
alternatívne pojmy, ale dopĺňajú sa.
Charizmy majú svoj zmysel v službe,
ktorú poskytujú Cirkvi ako celku.
Preto, aby sa šírili v Cirkvi a vo svete,
sú zvyčajne pretavené do
inštitucionálnych skutočností.

Rozlišovanie chariziem zodpovedá
autorite Cirkvi a Opus Dei sa v
každom svojom inštitucionálnom
kroku spoliehalo na autoritu Cirkvi.
Reformou kúrie pápež František
podporil zmeny v mnohých
inštitúciách a organizmoch v
prospech dynamickejšej
evanjelizácie. To je cieľom motu
proprio, ktoré spomínate. Preto sa
snažíme verne odpovedať na
pápežovu žiadosť, napríklad s



vedomím, že podstatné nie je to, či
prelát nosí alebo nenosí pektorálny
kríž, ale to, aby veriaci Opus Dei a
ďalší ľudia mohli túto charizmu v
Cirkvi naplno prežívať.

(Z rozhovoru poskytnutého denníku 
El País Semanal, 27. 8. 2023)
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